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§§ l og 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod det- 
te forslag, betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

19) Anden behandling af lovforslag nr. L 109: 
Forslag til lov om ændring af  lov om statens 

tjenestemænd i Grønland. 
(Fremsat 7/12 83. Første behandling 9/12 

83. Betænkning 13/12 83). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Forhandling 

Tove Lindbo Larsen (S): 
Også her gav vi udtryk for, at vi ville rede- 

gøre for vores stilling til lovforslaget ved an- 
den behandling. Principielt er vi da enige i, 
at de tilkaldte danskere skal have samme 
vilkår -  eller man kan måske også sige, at 
grønlænderne skal have samme vilkår som 
de tilkaldte danskere, for at tage den række- 
følge -  hvad angår betaling af husleje. 

Jeg har hæftet mig ved i de svar, vi har 
fået fra ministeren, at man nok har forhand- 
let, men man har ikke rigtig fået et endeligt 
svar fra organisationerne. Det kan selvfølge- 
lig være beklageligt, at organisationerne ikke 
har meldt endelig stillingtagen til forslaget, 
men jeg synes også, jeg vil pege på, at hvis 
man fra ministerens side havde været interes- 
seret i at få en endelig tilkendegivelse, så 
havde det også været muligt. Det gør jo ikke 
noget, at man spørger en gang mere, hvis 
man ikke føler, man har fået det endelige 
svar, og det kan også godt være, organisatio- 

nerne synes, at de har givet det svar. Det kan 
vi jo i udvalget ikke se noget til. 

Det korte af det lange i det er naturligvis, 
at vi godt vil medvirke til denne lovs gen- 
nemførelse. Vi vil stemme for den, fordi vi 
principielt er enige i det, der er indholdet i 
den. Men jeg vil stadig væk sige, at det er 
ikke rimeligt at lave en sådan hastelovgiv- 
ning på dette område. Vel skal der være en 
varsling om huslejeforhøjelse, det er ganske 
klart, men hvis man havde forberedt et lov- 
givningsarbejde i god tid, så ville der også 
have været mulighed for det. 

Med de bemærkninger skal jeg meddele, 
at socialdemokratiet kan stemme for lovfor- 
slaget. 

Ministeren for Grønland (Tom Høyem): 
Jeg siger tak til fru Tove Lindbo Larsen 

for den principielle enighed. 
Vedrørende forhandlingerne med organi- 

sationerne skal jeg sige, at forslagets indhold 
har været kendt for organisationerne helt 
siden efteråret 1982, det er blevet drøftet på 
forskellige møder, senest den 24. oktober 
1983, og dér blev det meget klart tilkendegi- 
vet, at lovforslaget ville blive fremsat nu, in- 
den jul, af de hensyn, som fru Tove Lindbo 
Larsen selv nævnte, nemlig varslerne om 
huslejestigningerne. Organisationerne har 
ikke taget afstand fra det, men understreget, 
at der bør gennemføres en kompenserende 
forhøjelse af fratrædelsesgodtgørelsen ved 
forhandlinger med det offentlige aftalenævn. 
Det er jo ikke noget, der vedkommer loven, 
men som vil komme ind i forhandlingerne 
med det offentlige aftalenævn. 

Men tak for den principielle tilslutning. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

§§ 1 og 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
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[Formanden] 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod det- 
te forslag, betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

20) Første behandling af lovforslag nr. L 112: 
Forslag fil lov om ændring af  lov om be- 

grænsning af  energiforbruget i bygninger. 
(Nedsættelse af  tilskud til energikonsulentho- 
norar). 

(Fremsat 8/12 83). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Svend Andersen (S): 
Da folketinget i slutningen af sidste sam- 

ling behandlede denne lovgivning, blev reg- 
lerne for, hvordan tilskuddet skulle være for 
den resterende del af tilskudsperioden, fast- 
lagt. Det syntes vi var helt i orden, og vi me- 
ner derfor ikke, der er nogen grund til at 
komme med dette forhastede, unødvendige 
lovforslag. 

Det fremgår af fremsættelsen, at det er et 
led i de seneste forhandlinger om besparelser 
på finansloven. Det er et lovforslag, der efter 
vor opfattelse ikke har nogen energibegræn- 
sende besparelser. Der er ingen beskæftigel- 
sesfremme i lovforslaget, tværtimod regner 
ministeren med i sine bemærkninger, at for 
at opnå de 120 mill. kr.s besparelser skal der 
ud over, at der skal betales 150 kr. for ener- 
gisyn, for varmesyn, være en forventet ned- 
gang i brugen af varmesyn på 20 pet., og det 
vil sige et direkte yderligere forbrug af ener- 
gi, og i den forbindelse vil jeg godt spørge 
ministeren, hvor meget man har beregnet det 
vil koste på andre konti i finansloven til 
yderligere forbrug af energi og til yderligere 
arbejdsløshedsunderstøttelse, for at ministe- 
ren kan få lov til at spare sin del af besparel- 
serne på finansloven. 

Agnete Laustsen (KF): 
Lovgivningen om begrænsning af energi- 

forbrug i bygninger må ubetinget siges at 
have været en meget stor succes. Ja, man kan 
jo næsten fristes til at sige, at det har været 
for stor en succes, idet tilskudsbeløbene er 

blevet langt større end påregnet. Reglerne 
om beregning af tilskud, herunder også ho- 
norar til energikonsulenter, er gennem årene 
blevet ændret på forskellig vis bl.a. derhen, 
at det ikke længere er et krav for at opnå 
tilskud, at man har en energikonsulent, og at 
man, hvis man antager en sådan, kan få 
dækket hans honorar fuldt ud inden for den 
maksimale tilskudsramme. 

Når ministeren nu foreslår, at man selv 
skal dække 20 pet. af konsulentens honorar -  
det bliver ca. 150 kr. for et almindeligt par- 
celhus -  må det efter vores mening ses som 
en rimelig brugerbetaling, og vi er fra kon- 
servativ side også enige med ministeren i, at 
en sådan betaling næppe vil afholde seriøse 
energisparere fra at sætte arbejde i gang. 

Vi er også enige i, at selve honorarfastsæt- 
telsen bør tages op til forhandling med ener- 
gikonsulenternes organisation, således at 
man kan opnå den besparelse på ca. 110 
mill. kr. i 1984 og 20 mill. kr. i 1985, som 
ministeren tilsigter med dette forslag. 

Vi kan på denne baggrund tilsige hurtig og 
positiv udvalgsbehandling. 

Lennart Larson (V) : 
Venstre kan tilslutte sig dette forslag, som 

jo er resultatet af forhandlinger, der er ført 
om finansloven, og venstre er enig i de mål- 
sætninger, der er i lovforslaget, dels besparel- 
serne i forbindelse med forbrugerbetalingen, 
dels besparelserne i forbindelse med selve 
honorarydelsen vedrørende varmesynsrap- 
porten. Vi finder det også rimeligt, at lov- 
forslaget først gælder fra 9. december, såle- 
des at der er nogen tilbagevirkende kraft. 
Venstre kan også tilslutte sig, at der ikke er 
nogen beskæftigelsesmæssige konsekvenser i 
lovforslaget af større betydning, og at det 
ikke giver nogen yderligere administration. 

Vi kan derfor tilsige en hurtig udvalgsbe- 
handling af dette lovforslag. 

Jørn Jespersen (SF): 
SF har hele tiden ment, at offentlig støtte 

til de i dette lovforslag omhandlede energi- 
konsulenter var en god og rigtig ting. Vi me- 
ner, at de gennemførte varmesyn har medvir- 
ket til at skabe en større bevidsthed om ener- 
giforbruget, og det har været en inspiration 
til at iværksætte energibesparende foranstalt- 
ninger. Dermed hår samfundet sparet valuta, 


